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The  points  of  Lieutenant  D&na's  story  tha.t  most  iriterested  I,,'ir.   Bates

ten  years  before  he  published  St®   Flelen's  "Confession"  v/ere  i;hose  statements
rE

which  after  the  passage  of  the  ten  year.s,   he  used  to  corrobora,te  this  "alleged

confessiordR\5     Bates  may  or  I,ray  not   have  ifeLE[fi\ost   of  the  confession  from

Dana's  story  and  Richter's  delirious  tale,   but  before  publishing  this  book,

he  himself  gave  mterial  to  the  newspapers  dealing  with  the  Booth  legends  a.nd

then  used  in  his  book  the  newspaper  stories  f.or  corroboration.     But  I-,re  ar.e

anticipatingtr--
I In  the  spring(:;   '65p while  patrolling  the  territory  in  southern

i.Iaryland,   Lieutenant  Dana^says  that  he  learned  tha.t  a  plot  was  f orming  against

the  government,  and  that  the  blow  T7ould  undoubtedly  be  aimed  against  the  lit.e

of  Pres.  Lincoln.     "I  at  once  asked,"  declares  Dana,   "for  a  battalion  of

veteran  cavalry,   in  a:ddition  to  the  regular  provost  gua.rd,   and  the  request  was
(2)

granted. A I  was  order.ed  to  establish  a  line  of  pickets    from  Fort  },:eigs  on  the

left  to  Geisboro  point  on  the  I.ight,  \Efith  orders  to  i3ermit  none  to  enter  the

city  of  .\=-¥'ashington  during  the  day  unless  they  could  give  their  names,   where  they

were  fr.om,   and  what  was  their  business  at  the  capita.i.

The  picketing  orders  §£±a:s±EEy-we.i.,a  those  put  into .force  after  the
f2L?,'-'

assassination,for  on  Friday  the  14th,   "The  war  was  over.     The  grea.t  rebellion

which  for  four  long  years  had  been  assailing  the  Nation's  life  was  quelled;

Richmond,   the  rebel  Cai]itol,   was  taken;   Lee's  army  had  surrendered,   and  the

flag  of  the  Union  was  floating  in  r.ea.ssured  supre]iracy  over  the  whole  o±'  the
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National  domain."   (3)

''The  conspirator's,"  says  Ray  Stannard  Baker,   "could  not  have  chosen  a

nor.e   favorable  occasion  for  their  bloody  work.    7Jashington  and  the  North  were

in  A  paroxysm  of  rejoicing  over  the  surrender  of  Lee  arid  the  close  of  a  long

and  bloody  war.     The  rigor  of  military  restrictions  was  in  some  degree  relaxed,

and  the  highways  of  travel  north  and  sotlth were  rapidly  opening.    Everywhere  the

air  was  filled  \-,ith  the  spirit  of  disorga.nization  consequent  on  the  mustering  out

of  armetl  men  and  the  r.eturn  of  the   soldier  to  his  plo.`F/-handle."     (4)

I;!±:+±1ifee±±j££=.   April  14,   1865.     "Edwin  lb`I.   Stanton,   Secretary

of  -I„`-ar,   ordered  drafting  and  recruiting.  to  cease  clnd  has  ordered  reductions  of

the  army  to  actual  necessity."

Benne.tt  F.  Gnyrm,   (5)     testified  that  he  came  to  't''Jashington  frequently

during  April,1865,   and  never  sac  pickets  beyond  the  District   line.

John  C.  Bartlett  (6)    testified  that  during  April,1865,   he  was  driving

a  stage  daily  from  -ll.ashington  to  T.B.   and  back,   leaving  1,'I'ashington  at  8  a.in,     and

returning  betureen  5  and  6  .p*m.    The.t  there  were  no  pickets  on  that  road  beyond

Good  Ho£:7~:uf=E5  £gf:lb£|¥£nSli.;+f&8£S#fd:;±#:®24th  he  did  not  see  any  pickets  on

the  road  after  he  left  the  bridge  and  none.  until  he  res.ched  the  bridge  upon

returning,  that  the  ne]de  day  pickets  were  stationed  beyond  the  bridge.     (7)

''On  Friday,   April  149   1865,"   continues   Da.na,   "Two  rjien  appeared   before

the  guard  on  the  roa.d  leading  into  '¥fashington  fl`om  the  east.     Refusing  to  give

their  names  or  state  their  business,     they  were  ar.rested  and  put  in  the  guard

tent,   whence  they  were  to  be  send  to  headquarters.     This  was  About  i  o'clock  in

the  after.noon.         In  an  hour  or  two  they  gave  their  names  as  Booth  and  Herold.

"The  of ficers  on  guard  under  me  had  carried  out  my  orders  so  strictly

that  it  was  very  annoying  to  the  rebel  sympathizers  who  \'7ished  access  to  the  city,

so  that  ri-,any  complaints  were  I.rade  by  prominent  citizens  of  i,'Faryland.

"About  4  p.in.   I  received  an  order  from  General  Augi[r  to  relea©-e  all

prisoners  held  by  the  guards,   and  to  withdraw  the  guard  until  further  Orders.     I
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sent  an  orderly  to  the   o±.ficers  on  the  line   f ron  Fort  l`'.ieigs  ea.sterly,   .,7ith  or.der.s

to  I.elease  all  prisoner.a.   and  to  report  to  me  at  Fort  Baker.     On  the  line  from

F.ort  LJ:eigs  to  Surrattville,   I  went  in  person,   and  .`7ithdrew  the  guard  to  my  head-

qua.rters.
''Booth and  Herold  were  released  as   soon  as  the   orders  rea.ched  the  guard,

and  they  proceeded  at  once  to  'tF,Irashington,   I'eaching  there  about  6:30  in  the  after-

noon.     I  had  a  gua.rd  at  each-end  of  the  bridge  on  the  eastern  branch  of  the  Potoma.c,

and  one   of  the  guards  knew  BOQth,   and  recognized  him. as  he  rode  into  the  city,   and

as  he  cane  out  after  the  assassination,   and  had  it  been  lmown  that  he  had  killed

Lincoln,   escape  \r/ould  have  been  impossible."

St.   Helen  in  the  "Confession"  claims  he  reached  the   city  at  3  p.in.  and  wa,a

closeted  bet\-.reen  t}`iree  a.nd  f our  \7ith  Andrew  Johnson.     LieutenalTb   Dana  did  not

release  his  prisoners  until  4  i.ri,    and  they  reached  '\ifa.shington  about  6:30.     The
I  have

evidence/submitted  in  refutation  of  this  point  in  St.   Helen's  "Confession"  also

disproves  the  authenticity  of  Lieutenant  Dana's  statements.`    Booth  and  Herold  tr.rere
not  even  out   of  -`..'ashington  on  the   14th."I  returned  to  headquarter.a  about  11  p.I-fro",   claims   Dana,"and  had  disi.riissed

the  guard,   and  \E/as  eating  supper,  when  an  of`ficer  I.ode  into  carip  .I-v'it:i  the  startling

intelligence  that  Lincoln  was  killed,   and  that  the  murderer ,.... 'ith  another  man,   had

ridden  at  a  rapid  pace  into  the  country.

"I  called  out  the  guard,  and  sent  deta,chin.ents  in  different  directions,   and

then  went  to  the  bridge  to  leal.n  i,Erhat  I  could  there.     On  my  wa.y  I  met  a  company  of

caLvalry,   the  13th  of  Ne\I/  York,   which  I  ordered  to  patrol  the  river  to  Guisi  point

and  learn  all  they  could,  and  then  retur.n  to  Fort  Baker.

"At  the  bridge  I  f ound  ah  orderly  f ron  General  Augur  '`'/ith  orders  f or  me

to  report  to  him  at  T`'I`ashington  \,`7ithout  delay.     I  did  so,   and  wa.s  ushered  into  his

presence,   vJhere  I  f ound  him  standing  by  his  de,sk  with  streaming  eyes.     .i]y  God,

Linrshall, '   he  cried  upon  seeing  me,   'if  I  had  listened  to  your  advice  this  terrible

thing  never  w.ould  have  happened:'

•'After  conversing  with  him  a  fe\'/.moments,   I  was  aiJpoirlted  adjutant  genera.1

`  aREHREREERE                    _,`.
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on  his  staff ,   and  ordered  to  use  my  ovm  judgment  a.s  to  the  best  way  of-capturing

Booth.     The  order  read  as  folloti/s:

"'To  commanders   of  all  divisions,   brigades,   regiments,   compeLnies  and

posts!     You  will  obey  all  orders  emanatirig  from  Adjt.  Gen.   and  Provost  I-arshal.1
®

D.D. . Dana  the  sane  as  though  especially  issued  from  these  hea.dquarters.

(Signed)     }faj.   Gen,   a.C'.   Augur.
Commanding   22nd  corps   in  Dept.   of  l',7ashington."

"wrhile  with  General  Augur  and  by  his  request  I  laid  out  th¢lan  f or  the

captur.e  of  Booth.     First,   one  of  the  swiftest  steamers  v/hich  could  be  obtained

should  patrol  the  Potomac  &s  far  as  the  PaturKent  river  and  seize  all  boats  t,-Thich

could  not  give  a  good  account  of  themselves®     Then  a  steamer  should  be   sent  up

the  Patuxent  ancl  all  boats  on  this  river  were  to  be  seized  at  all  hazards  to  as
\

far  as  Horse  Head  Ferry.

Reference  to  the  dispatches  quched  in  Chapter  Vll,     ''The  Government

Acts;'   shows  how  far  afield  Dana  has  wandered  at  this  point.

That  this  LieutenEint  "7as  taking  his   orders  direct  f ron  his  conH\randing

Gener.al  is  improbable.     Gener.al  Augur,   w-ho   spent  most   of  the  night  -with  Secretary

Stan.u.uon  in  the  house  \L-There  Lincoln  c,lied  aricl  not  at  headqu.arters,   issued  a  great

many  orders  relating` to  the  hunt  for  the  assassins,   (8)     but  the  one  quoted  by

Dana  cannot  be   found.     In  the  Official  Records   (9)     is  a  repor.t  from  Dana  dated

April  15th,   addressed  to  Capt.   R.   Chandler,   Assistant  Adjutant  General,  i-7ho

referr`ed  it  to  Lieuterrant-ColDnefl  King,  \rfith  the  indorsement  that  Lieutenant

Dana,"is  instructed  to  keep  on  until  he  finds  somebody."     (Quoted  in  full,

Chapter  Vll.)     Dana  sigiied  this  report  ''First  liieutenant  and    Provost-Li'i8.rshall,

Third  Br.igade."    `!,I;t.hat  became   of  the  "Adjutant  Genera.1"i       If  Lieutenant   Dana

was  dealing  directly  with  General  Augur,   why  was  the  dispa,tch  ELddressed  to  a

mere  capta.in?

But   let  us   return  to   "General"   Dana.s   story  o±.   how  he  I-jTon  the  -,f7ar,--

"I  returned  to  Fort  Baker,   left   orders   for.  the  cavalry,   it-,7ho  \t7ere  out   scouting,

took  a  small  detach£-lent   of  my  ov7n  guard  and  started  after`  Booth,   taking  the
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road  by  Surrattville  to  Bryantoun.     As  we  passed  by  the  Surratt  mansion  all  was

as  dark  as  though  it  had  never  been  inhabited,   `but  I  found  an  old  man  and  i..,oman

who  had  a  boy  sick  i.-.7ith  the   smallpox.       Finding  that  no  imf c.rmation  could  be

obtained  there   from  the  old  I-ran  or  his  \.rife  I  took  him  along  `i'/ith  us   for  a  mile

and  a  half  to  zi  secluded  dell.     Refusing  to  give  the  desired  information,   I

ordered  him  to  be   str.ung  up  to  the  limb  of  a  big  oak  tr.ee."

" It was a clc-a.r_r=ifiE±i, :±|k_tj2|jEo.n..iatirfu.  i|±L±±l¥6.rLL.8l.i.n.tf

io.u.9.h±nji.t=Es±Lojis..o||n.e``t.r.e.ef in the  dell  and  the  flickering  light  of  the

caiiipfire  which  the  men  had  kindled  casting  fantastic  shadows  here  and  there."

After  describing  the   `'weir.d  and  gruesome   scene"  which  Dana  says  \.j.as   ''in  the

light  of  the  fir.e  and  the  moon"  he  continues,     "I  ordered  him  to  be  cut  dour/
after  &  few  nor.i`-.nts  and  he  was  resuscitated.     Rather  than  try  a  seconcl  pull  ori

the  rope,   he  told  me  that  Booth  and  Herold  haLd  been  &t  the   Surra.tt  mansion,   had

had  something  to  eat  and  drink,   and  t'hat  &fter  supper,   though  Booth  wa.s  badly

hurt,   they  had  mounted  their  horses  and  rode  toward  Brytit.ito-\j`n."

That  Lieutenant  Dana  took  a  detachaent,   passed  thr.ongh  Surrattville

during  the  night,  Friday  nighi;,  and  hung  an  old  man,bj£±EgJigJhi_oL£L±j|e._I.i.S_ij±g

EigE,   who  imf ormed  him  that  "Booth  and  Herold  had  been  at  the  Surratt  rm.nsio

is  refuted  first  by  the  testimony  of  John  Lloyd,   keeper  of  the  Surratt  Tavern,

who  stated  tii€it  the  soldiers  did  not  arrive  in  Surrattvillo  until  about  8  a.in.
and

the  15th,   /i.i  was  not  until  the  riiiddLe  of  the  f ollo`\ri'ing  {`-reek  that  the  detectives

learned  that  Booth  and  Herold  stopped  the  night  of  the  14th  at  the  tavern.     (10)

'\'/illiarn  farkness,   Naval  0bservator.y, (11)  testified  at  the  Surratt  trial,

that  the  moon  rose  at  10!01  on  April  14-,   1865,   tha.I  at  11i20  i;he   sky  was   covered

more  6r  less  with  clouds  and  looked  somewhat   hazy.

A.R.  Easti`nan,   Naval  Observatory,   (12)  testified  that  on  the  night  of

April  14th,   he  wa,s  making  observatiolis   fr.on  about   7  o`clock  until  11!20.     1,'/hen

asked  whether  at   eleven  o'clock  ilo  'v..7as   or  was  not  da.rk,   he  a.nswered  that   "It  \[/as

cor.11)aratively  so,   because  the  moon  \'ras  so  much  obscu-red  by  the  haLze  that  the   stars
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could  not  be  seen  by  a  glass,   eyLcept  those  of  the  first  magnitude.     Iou  could  jtist

see  their  position."
'iJ;rillian  Di¥.on,   Chief  Engineer,   U.S.   Fire  Brigade9  .Twl.ashington9   D.C„   (13)

testified  that  on  the  night  of  April  14th,   1865,   it  was  so  dark  at  11  o'clock  and

again  at  2  o'clock,   that  he  could  not  see  the  color  of  horses  on  Permsylvanin

.ivenue  f ron  the  sidewa.1k.

''1  arrived  at  Bryantov7n  about  6  A.i,,i`i."   states  Lieu.tenant   Dana  in  the   i €~'1obe I
--__

but  in  his  testimony  }thy  20,   1865,   (14)  ho  tells  a  different  story.

Question--a "State  at  \iJhat  hour  you  arrived  in  Bryautoun  on  Saturday  3   April  15th:'

Lieut.   Dana,--'tl  send  a.n  advance  guard  of  four  men.     They  arrived  there  t.v7enty

minutes  or  half  am  hour  before  I  did.     I  arrived  t`ner.e  very  near  one  o'clock  that

after.noon,   Saturda.y  afternoon. "

Upon  his  arr.ival  in  Bryanto\7m,   LieutenaiTt   Dana  says  that  he  "At  once

placed  gua.rds  at  all  the  roads  leading  into  the  village,  \;/ith  orders  that  anyone

might  enter  the  town  but  tha.t  none  were  to  leave  it."

This  guard  \fras  no  nor.e  ef f ective  than  the  one  the  Lieutenant  claimed  he

placed  about  i..j'.ashington  bef ore  the  assassination.     It  evidently  did  not  stop  those

desir`ing  to  leave  the  town,for:-

John  1®   Langley,   (15)  testified  at  the  Conspiracy  Trials     Ill  was  at  Bryan-

toi.\m  t77o   or  three  times   on  ;`jaturdaLy,   the  15th  of  April;   it  I-Jag   sundoi!'7n  1-,'hen  I  last

left.     I  heard  that  the  President  was  assassinated,  but  did  not  hear  \'-7ho  assassinated

him.     I  did  not  hear  that  till  I.i`]onday  morning®"

Leonard   S.   Robey,of   near  BryaiTto'bFm,    (16)   testified  thEi.t   he ..irj'ent  i;a   bryanto.I.Fin

a.bout   3  o'clock  in  the  afternoon  of  the  15th.,   asked  the   soldiers  there  questions

about  the  assaL:sination,  but  did  not  learn  until  before  he  left  that  evening  `-fho  the

assassin  was,   \r7hen  the   information  was  given  him  by  Dr.   George  I.\{udd.

Daniel  E.   I`.'Ionroeo   (17)  testified  that  he  was  in  Bryautoun,   Sunday  the  16th,

and  that  i.Tin.   Henry  ly`:oore,   a  neighbor,   who   had  come   f I.oin  BryaLndoun  that  morning,   said

th&t  the  assassin  was  Ed`..fin  Booth.

`-'-1`.:;
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John  i.,1cpherson,   (18)  testified:     ''1  was  at  Bryantown  on  Saturday,   the

day  after  the  assassination  of  the  Pr.esident,   fr`om  2  o'clock  till  about  6,  and

hear.d  the  talk  about  the  a.ssassination.     It  was  the  general  topic;  but  I  did  not

hear  who  was  the  assassin.     I  do  not  recollect  that  I  made  any  inquir.ies  about  it.

On  lt..Ionday  morning  I  first  heard  that   it  wgis  Booth."

ETiason  L.   I`,Icpherson,   (19)  testified:   "I  live  .L..ithin  three-fourths   of  a

mile  of  Bryaritot7m.     About  2  o'clock  on  the  day  after  the  assassination  of  the

President   I  ``FfeHt  to  Bryantorm,   and  \7/as  there  till  7  or  8  o'clock  in  the  evening.     I

did  not  hear.  arty  one  say  that  afternoon  who  had  assassinated  the  President.     I  heard

that  Boylo  had  murder.ed  i:rie  Secretary  of  State  -  John  Boyle,  the  guerilla,   that  had

passed  thro`ugh  there  several  times,   and  had  killed  Captain  '"`Tatkins.     I  made  inquiries

of  some  of  the  soldiers9   but  they  could  not  tell  me  who  had  killed  the  President.

I  asked  right  snrart   of  people,   citizens  as  well  as  soldiersq   but  they  did  not  know.

I  was  in  Bean's  store  a  short  time  and  heard  the  ta.Ik  there8   but  nobody  mentioned  the

name  of  the  assassin.     There  wer.e  a  good  many  people  in  town that  day.     On  Sunday

I  heard  who  the   supposed  mur.defer.  was."

Not  one  of  these  witnesses  make  mention  of  trouble  getting  thr.ough  the

lines  at  Bryantown.

Lieutenant   Dana  in  his   story  says:   (20)   "After  Booth  and  Herold  arrived

a,t  Dr.  Lludd's,   Booth's  leg  was  set,   and  after.  giving  them  their  breakfast  the

doci;or  made  a  cr.utah  for  Booth.and  fixed  him  up  ready  i;o  sta.rt  at  ain  instani;'s

notice,

"Dr.  hiudd  cane  into  Bryantown  &t  2  in  the  eifternoon  and  stayed  there  until

8  or  9  in  the  evening,  when  a  cousin  of  his,   Dr.   George  lL{udd,   asked  as  a  personal

favor  a  pass  for  hiln  through  the  lines.     AI-ter  closely  questioning  Samuel  }i.`indd.   and

believing  him  to  know  nothirig  of  Booth,   arid  having  confidence   in  wha,t  his  cousin

said,   I  let   Dr.   Samuel  Lindd  go."     (21)

Again  Lieute.iiant  Dana  does  not  agree  \'/ith  himself,&s  is   shorn  by  his

testimony  on  the  `\r7itness   stand  i,ifay  20,   1865.
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question:     "Are  you  acqua.inted  at  all  `i7ith  the  prisoner.  &t  the  bar,   Dr.  II.I;udd?"

Lieut.   Dana:     "No,   sir."

Question:     "five  you  any  knowledge  \-rhether  you  liet  him  on  that  occasion."`+`   E=ir

-~`-(Bryandoun,   Saturda.y  April  15th. )

Lieut.   Dana,:     "No,   sire"

"G©ogrje  1,[udd,let  me   say  in  passing,   never  i-ndirated  to  me,"   declar.es  Dana?

"that  his  friend  \7;as  a  doctor,   or  -ras  a  relative  ol.  his.     I  learned  the  next  day,

when  it  was  too  late9   that  his  cousin was  a.  rank  rebel,   and  I  plainly  told  George

}`.,£udd  who.i   I  thought   of   him."

A  comparison  of  ljieut.   Dana's  statement   just  quoted  with  the  Conspire.cy

-F_rial  testimony  of  Dr.  George  i,:udd,   sho`r/s  to  what  extent  time  had  altered  the  Lieu-

termnt's  memory  of  events  as  they  actually  happened.

"I  was  at  Br.yantown  ti±e  `3aturday,   the   15th,"  testified  Dr.  George  I,:udd  (32)

''\,'j.hen  the  news  of  the  &ssassination  of  the  President  reached  there,  and  remained

there  all  the  evening.     Lieutenant  Dana,   on  whom  I  called  for  information,  told  me

that  the  party  who  had  attempted  the  a,ssassination  o±.  Secretary  Setrard  was  named

Boyle,   and  claimed  him  to  be  the   saune  pa.rty  who  assassinated  Captain  7ratkins  of  Anne

Arundel  County,   and  that  the  party  who  assassingited  the  Presidelit  was  supposed  to  be

a  man  by  the  narie   of  Booth,   but  th&t  he  thought  he  had  not  yet  got  out  of  7.-.Jashington.

(23)     Boyle,  who  was  knoir,in  in  our  region  of  country,   and  had  been  there  three  or  four

weeks  before,  was  a  noted  desperado  and  guerilla."

Dr.   George  l``J{udd  also  testified  that   on  i,Ionday  morning  after  the  assassin-

ation,   he  iflf ormed ,Lieutermnt  Dana  at  Bryautown  that  ther.e  ha.d  been  t\!/o  suspicious

persons  at  I)r.   San]   I\'fudd's  on  the  previous  Saturday.

The  rei-nainder  of  Dana's   story  deals  `.-;-ith  Booth's  and  Herold's  move!iients

a.fter  they  left  Dr.   5anuel  li`indd's,   and  is  based  purely  on  imagination  or  hearsay  as

it  does  not  at  all  agree  i.=fith  the  evidence  presented  at  the`.gionspiracy  t~fial  and

statements  obtained  aftortS/ard.     Enough  has  been  quoted  to  show  how  unreliable  as

corroboration  the  story  really  is.

I
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The  Dana  story  and  !5t.   Holen's  "Confessiont!  i8  an  instance  of  "the  blind

leading  the  blind:"    After  coming  to  ,rimny  asinine  conclusions  fr.om  the  story  and    '

i-.raking  comparisons  between  it  and  St.   Helen's   "Confession;'  Bates   (24)   elabora.tes   on

St.   Helen's   "Confession"  with  the  claim  (25)  that  St.   Helen  .Cold  him  that  he  and

Herold  left  Dr.1\`,Iudd's  after  an  early  breakfast.     The  Conspiracy  Trial  Recol`ds   show

that  Booth  and  Herold  left  between  three  arid  four,   Satnrday  after.noon.     Bates   (26)

then  says  that  St.   Helen  claimed  that  their  horses  were  not  killed  at  the  Cox  place

but  were  led  aT7ay  by  Thomas  A.   Jones,   and  Bates  argues  that  the  horses  could  not

have  been  killed  and  buried  for  says  lLir.   Bates  "Booth  in  his  crippled  condition

could  not  help  and  Herold  was  without  the  necessary  implei-,Tents  with `H7hich  to  do  it."

Jones  in  his  story  (previousl:gr  quotecl)   states  the.t  he  had  no  hand  in  the

disposition  of  the  horses  but  that  Herold  led  them  to  the  Zackiah  swarxp  to  a  spot

where  there  is  a  large  quicksand  covered  t',Jith water  and  shot  them  and  that  in  his

opinion  their   own  weight   sunk  them.    Her.old   had   for   "ir.ipleijients  .Ill.ii;h  .`.-+Thich  to   do   it",   a
carbine  and  revolver  a,nd  Booth  had  t\r,t'o  revolvers  and  a  dir.k.

Bates   (27)   says  that  St.   Helen  cl&imed  the-1.t  he  met   John  I.I.   Suri.art  through

a  letter  of  introduction  f ron  Herald.

Louis  Jo  ..'7eichaan  (28)  testified  at  the  Conspiracy  Trial  that  he  was
fa¢'.Ti

present  about   Jamiary  15,   1865,   when  Dr.   Sar"el  I,'iudd  introduced  John  i.I.rilkes^to  both

Surratt  and  him.       Tl'ie  testimony  shows  that   Herold  was  not  even  present.   (29)

having_ read  the  publica-
ta:::w°{h€ecnoe:a,:sE:#aoinspef±eeTebne.r,.  1897.  I  reme-mbered

He  then  says  he wrote  ``to  General  Dana  I or  further
facts.„``Having no  knowledge whatever  9f the Booth  family

i!,;:°¥rii{ii:§th:;;§j:e:rsi;:eiiii:i:;::ow:aai5:iy;i!H#:i::;ib°§¥;i;or;i;§oi

!i;tit::iji:t::#¥¥§:i:i:;gi:;;::::s:tits;;:i:;ri::tciiii;¥::;i:hfhia:i:e:t:u:r:ni\

:#ne!1%:e:i::e:o:tci:,;fofsi;erbE;fe;n;r:#;,tt#ie#ei:.t:::::;;;:nido;E;
that  during  all  the  year.s,   from  the  ti,me  of  St.   Helen's
until  1897,   that  Bates  was  not  eve2i.  curious  enough  to  obtain

It  is  passing  str.ange
Confession  about   18723
(and  they  were  not  hard  to  procure)  a  picture   of   John  i,I.7ilkes  Booth  to  c;mpare
with  the  St.   Helen  tin~Jype.

I

___ri
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-Hf|.I.`'BatEls'  letters-16  DTanTF

copies of  Dana's answers have been secured and are  here  ,

:;V:o:j|go:i:  parts  italicized  were  quoted  by  Mr.  Bates
"West  Lubec,  Maine.    Dec.  25,  1897.

"Mr.  F.  L.  Bates
"Dear  Sir:

"Yours  of  the  20th  at  hand  read  and  contents

§¥i§;'s„H;¥;C„;;ei;;,d#ebio§:;;#;f:#;":£§k:£jae:fai§fiu#:i

::,;tEh:e:Tet:h%:;::tdE:o#g::,caTeh:?:as:-d::s?:::ii:g;

!ii{ii:;::;i;:tit;i:;i::n;i;I;::ai:::t§:i:§i!§:§§::!t!;;t;;:;i:§i:rat::§a;i§

::rd;`§Fr;:u:s:Fnw:.:,tEb:etc;?a:i:t:e::sht¥;t:hy#;:i,t:f°nnas£Lracgic.

(signed)     ```,sj::::eby. Boaunras.,„

;=£:¥g,?;¥:C£`:Pfet:r#ys:afot;thh:eh:::Vn::pa¥::cEa§iirj£Saan'nid:t°:'i

"F.  L.  Bates,  Esq.
``Dear  Sir:

"Your  fTnyor_of  Jaw.  8th  aj_i  hand  apd  read.   _I
t.hat   I   qL:ias   sonaewhat   qur?rised   at __t_he

"When the body lay on board of the gunboat, at

#uu#  ;£%rl



-11-

::=:_:--::-:::::I-I_:=l:::_=l:__:I:::i::::-:_:_-:=:::::_i:=::=:-:::_:-----:::i:=-:_:::-;:-:-::::::

Pi°m°:.wT±::Ea#¥:a::8±k±±is:%:LS-EEBE3E±.J3L)
aHremywaas[tt:ut8hhath:imh:`datath:t.he€3`'%fc:Femsses:::i

Service  and  was  under  the  control  of  the  War

;:;;;;j!a¥s:fj?:t;!j:;y;:re:r;o;;e,:::::::d:p;t:o:::;w¥r::fh::

Ow."aersj:e:;`"ke:Ej:tvf::['B.8°aunra§.'»_
_(32)

tenttofnte!sr:C,eivdfntgot8;esie¥ar.DBaant:,Ss:a¥i;:fi;`ai;Sg:C:a£`at:
t:ntKpeefe:::tcueretoasthteh::tt°efri:sheTfYh;:kwestBh::thb':nawas

;a:::tao;F,:nE.CBaonovtis::gtetaha=:::iEiit::=£i::£:in±=__.(33)

One  of  Dana's  comrades,   F"`l.   Demond,   read  his   story  in  the  Boston

S±£fie,   Decem'oer  12,   1897,   and  \'I.rote  him.     Dana  for\firartled  this  letter.  to

Bates  who  published  it  in  his  book,   (34)  to  corro.oorate  the  St.   Helen  stor.v

about  i;he  pass  words.     This  it  does  not  do.         However,   it  does  corroborate

Sergeant  Cobb  in  his  Conspiracy  Trial  testimony  quoted  in  Chgipter  V.
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E1

''Elr.   D.   D.   Dana:

"Dear  Sir  and  Comrade-I  was  very I..luck  interested

in  reading  your  account  of  Flow-  you  tried  to  prevent  tije  assas-

sination  of  ti_e  late  i=resident  I[1ncoln,  as  publisiied  in JEEaL

rf±Qhfrof  yesterday.    It  brought  back  old memories  to me  of

army  ba,ok  in  .64,  as  I  mos  a menber  of  your  old  provost  guard,

witk  he&dcluarters  at  Fort  Ba,kel..

'lwell  do   I  remember  tl-rose  days.     `1  vras  detailed

from ny  oomi'jany--Co.  C.,  Capt.  i.  W.  Brighan,   than  stationed

at  i`oifeMa]:Lam-rand  ordered  to   ltE?orb  to  you  at  Fort  Ba,Her  for

duty  on  provost  gual'd.     I  did  so,  and  was  employed  guarding

prisoners,   sawing wood and  going  doun  to  Uniontovm  searching

foil  doldiers  without  passes.    -rfter  a  si-.ort  time  of  service

at  headzT_uarters  I,  with  scme  others  from your  oomand,  v,as

sent  to  guard  tfae  brid€`.e  leading'  f ron  .\TasT;Tin?ton    to  Union-

torn,  dorm by  the  navy yard.

w|  iras  stationed a7trie  Luniontown  end  of  the  bridge

w.here  the  gates  \t,-ere  hmg  to  stop  |7eople  f ron  going  to  T,r'ash-

in`gton.     I  wac  under  the  orders  oft:`Corp.  iwillivjn--I  thinc

ti-at  ms  his  name-nd  trio  ocprmnd  at  ti.`Le  other  end  of  tz-ie
~  ,,-I_`.`/

bridge,   the  -L=,7asi_ington  side,   v.as  under ¥`erg,f,(I   Cobb.
i.1`

I.i  was  present  the  night  that  Booth and  Herold

crossed  after  Booth  rfld  sl-lot  the  President,  but  was  not  on

T]ost.     I  stood  in  the  door  of  the  block  house  when  Booth  rode

up  and  rieard  him  ask  t±]e  guiird  if  anyone  had.  gone  trirough

lately.     I  heedrd  tire  gu,|rd  on  the  post  answer  him,   li`To,.  and
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ask  i-Jim  wi]rat  he  Tv-&s  doing  out   tirjere  this  time  of  night?

'tife  made  some  kind  of  answer  about  going  to  see

some  one  wno  lived  out  on  the    I.  8.  road.     I  did  not

pay much attention at  this  time  to  what  they were  talking

abouJc.     I  helped  open  the  g&€ te  and  he  rode  through.

''i  short  time  after  this  i=erold  rode  over  the

bridge  and  asked  if  there  had  been  anyone  through mounted

on  a  bay  horse.    Upon  being  told  that  t±~iere  had,   he  mra-Gtered

something about  being  a  pretty man  not  to  Thrait  for  riim.

fl\Fell,  ve  opened  the  gate  and  let  hi,1  tl;rough and

rie  rode  off  in a  hurry.    About  twerity minutes  ldt=i',   I  erLould

say,   ire  heard  ci  gi`eat  uproar  act+oss  t}ie  Tjridge  and  in  a  s}iort

time  got  itiorcL  of  the  assassination.     If  Tva  }rad  only  imovma  it

sooner  neither  one  of  them  would  have  pd8c;ed  us.  as   I  would

irave  shot  tiiem  as  guic±dy as   I  would  a  mad  d.og.     But  it  was

too  late:   they q.-.- ere  o-,.2t  of  sig+it  and  :riearing  by  that  time.

HI   renember  vrfeen  you  came  down  to  meet   some  one

th.t  mas  malting  on  the  1,-ashington  side,  but  never haow who  it

mag  until  I  reau  the  account  given  by  you  in  ;¢e  Sunday j±±9±;®.

I  remember  of  your  going  in  pursuit,  and,   if  I  ann  not  mistaken,

one  of  Oo.   C.'s  boys.   Charles  Jois©,  uns  bith  you.

''ifeouse  nry  writing  to  you.  blit  I  was  so  glad  to  hear

f ron  yon.   Lieutenant.   t±-Jat   I  :glad  to  let  you  ]mow  ti-jab  one  of

your  boys  was  still  living.    IToping  sometime  to  see  you  on  a

visit  to  me  Tip  here,   I  remain,  yours  T,7iti-i  great  respect,

''F.   A.   Demond,   L`drvendish,   i`-,it.

n|,ate  priva,te  Co.   €..  Phird  Heavy  Artillery,  I`!-{&ssachnsetts

tv-olunteers.''
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There  is  nothing  in  this  letter  to  show  that  "T.B."  or  "T.B.  Road"

were  used  as  pass+\vords.     Demond  says,   "He  made   some  kind  of  answer  about  going

to  see  some  one  w-ho  lived  out  on  T.B.   Road.     I  did  not  pay  much  attention  at

this  time  to  what  they  were  talking  About."

In  a  letter  of   June   12,   19159   this  time  to  i.-Lr.   Bates  1.r7ho  had  \Ffritten

him,   Demond  enclosed  his  pictures  and  a  "statement"  f or  a  new  edition  of  the

Ba.tes'   book,   and  asks   "Do  you  want  me  to  send  the  book  back?"     In  another  letter

to  Bates  i`fay  31,   1916,   Demond  says,   "I  have  lost  my  book  that  you  sent  me  having

lent  it  so  many  tirries,   and  do  not  remember  who  I  lent  it  to.     If  I  had  it,   I
L    .        I                          _      .                           _     ._        .                 .                          _

could  have  sent  it  to  you j±[±±E corrections on. mar.gin,   but  all ES±Z±£=]£ ±i 8£±ifi±g

j2£2=  so  I  Cannot   remember  so  far  back."

In  the  1915  letter,   dated  eighteen  years  after  the  one  to  Lieutenand

Dana,   and  having  been  influenced  by  reading  Bates'   'oook,   Demond,   whose  "memory

is  getting  poor"  now  states  that  Booth  and  Herold  attempted  to  enter  :I-I+ashington .

the  morning  of  the  14th,  and  were  arrested  and  held  until  the  afternoon,  and  that

he  I.ecognized  Booth  immediately,   and  charged  him  \Tith  being  the  actor®     "He  then

s&id,"  claims  Demand,     "that  I  .i'`jas  right  and  that  his  companion  was  Herold."

This  does  not  agree  with  St.   Helen's  statement  the.t  he  hesitated  a  while  to  give      `

their  names,   or.  ir7ith  Dam's  statement  that  ''In  an  hour  or  two  they  gave  their

names  as  Booth  and  lferold."         De"ond  does  not  even  mention  this  arrest  and

detention  in  his  1897  letter..

"Just  as  we  were  getting  ready  for  guard  dutyg"  writes  Demond  to  Bates

in  the  I.915  letter,   "Dana  cari'ie  and  told  us  not  to  let  anyone  through  \'/ithout  the

pa.ss  word  "I.B."   Countersign  "T,B.   Road".     1 ,--,re  thought  that   strange   for   it  v7as

the  Ei:=i ±iE± ±E2Ei He. _?.vLsr .lied .a. j2±=± i`J_o±4 ig. ±±=± ±i±£± E ]±£gr± al ±E± Er_i_dLgg® "
after  andther  year, had  -passed,

Put    Defiiond  in  19l©¢ays  that   "On  t`he  evening  of  the  assassins.tion  about  8  or  9  o'clock,

the  Sergeant  of  the  guard  who  was  stationed  on  the  Tfashington  side  of  the  bridge

"came  across  and  gave  them  the  pa.ss  word."

The  first  letterg   1897,   agrees  I-j-ith  the  testimony  of  Sergeant  Cobb  at
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&s  ha.a  been   sa.id  bef ore
the  Conspiracy  Trial,   andy does  not   even  mention   "T.B."  as  a  password  -and  "T.B.   Road"

as  a  countersign.     It  merely  says  he  was   "going  to  see   some   one  who  lived  out   "T.B."

road.       Since   "T.B."   road  and  "T.B."  the  town,   both  were  out  that  wa.y,   there  was

nothing  unusual  about  this  as  an  excuse®     If  this  was  the  first  time  the  ,guard  ever.

had  a  pass  word,  what  was  the  necessity  for  it  this  particular  night?         _ .If high

a.r.my  of f icers  been  interested  in  the  escape   of  Booth  and  Herold  as  Bates  would  lead

us  to  believe   ,` they  cert&inly  would  not  arrarige  for  pass  words  and  countersigns

that  would  hold  the  a.ssassins  up  f or  even  a  few  minutes  after  the  dastardly  de

`was   done.
If  th.ere  had  been  any  basis   i'or  these  late  cl&ims  that  Booth  and  I{erolcl  \-

gave  a.  pass  lTord  and  cQuntersifn  at  the  bridge,   some  of  the  many  contempora.ry

newsijaper  stories  i.'7ould  have  I-11.entioned  it.    1  halve  exaniyied  literally  hundrecls  of

ne`,T7spapers  and  clippings  published  in  1865  de&lin=  'i-rith  the  assassination  and

esca.pe   of  the  &ssassins  and  not   one  t'nought   it,reijiaLrfeitble  that  Booth  and  Herold

were  a.lloTt-,red  to  cross  the  bridge  `,-7|th  only  a  cursory  examination.     Think  how  the

1865   reporters  T.,rould   have   siia+ucl-+ed  at  the   state-r,`ienb9    "They   ha.d  the   pass  \'7ord  and

counbera±gn."
It  is  on- this  type  of  senility  that  Bates  and  t hose  viFo~-riLlrri; ed  his

=*dgr        work  for  the  basis  of  their  stories  and  books  supporting  the  escape  myth,   have  built
their  f iction.

No,   \E7e  must   conclude  that  the 'baLss  t:ford,   counter.sigri''5tory  was   just  a

figment   o±`   St.   Helen's   or  Bates'   ii-nagin+.tion.

I`,:r.   Bates   (35)   quotes  and  also  misquotes  `,.7fith  \i-fords   left   out   some  tinies

and  ``,-fords  added  in  others,     "The  Captureo   Death  arid  Burial  of   J.  -t7ilkes  Booth;'

by  Ray  Stannard  Baker.   (36)       A  couple  of  instances  of  his  method  in  this  case

should  prove  illuminating.

"Baker  fear.ed  that  the  presence  of  the  sea.rching  par.ty  might  give

i
\:7arning  to  Booth  and  hif    ,3ompanion  should  they  be  hiding  anywhere  in  the  neighborhood.

He  therefore  pushed  on  ahead  to  the  bank  of  the  Ra.ppaha.nnock®     Here,   dozing  in  front

of  his  little  cottage  in  the  sunshine,   Ba.her  found  a  fisherman-ferry-ram    T7hose

nat.ne  VIjas  Rolling.     He  asked  him  il-  he  had  seen  a  lane  man  cross  the  river  within

the  past  few  days.     Yes,   he  had,   and  there  was  another  !±±jg with  him.     In  fact,
2(

Rollins  said  tha.t  he  had  ferried  them  across  the  river."       In  Bates'  volume,   page

140,   he  quotes  the  foregoing  as  "there  were   other  }±g±i  \77ith  him,"  and  then  in

parenthesis  says     "(This  was  Booth,   Iferold  and  Ruddy.     Notice  that  the  ferryman

refers  tb  men  being  with  Booth--not  a  man.)"       Thus  we   find  l`\iil..   Bates  deliberately       a

a.ttempting  to  prove  by  a  false  quo+ation  that  Ruddy  wa,s  along.         To  continue  I,I:r.



/
•,,, '       #f !-Lrf#x

Gfr8  Surratt  and  her`boardor,  Iiewi8  Welchnan.  had  no  trouble  crossing  the
• O~ {*It+ 4+:a_I.                                        ttry a,ci_<i`

Ameost+a^bridge  going  to  Surrattvill® aboTi€  8Tonpb  and returning a.Pout  Egiv

oB  the  afternoon  before  the  as8asslaaLtion.    How  did  they cross  without  the
3iffa

paLss  word?     (a.t.  p  115  and  85-86*}

4ef±alc44+<



-16-

Ray  Staiinar.d  Baker's  na,I.rative:   "Instantly  Baker  drew  out  his  photographs,   and

Rollins  pointed  without  the  least  hesitEition  to  the  pictures  of  Booth  and  lierold.

'''There  ar.e  the  I;-ien*`tl`  he   said,   nodding  his  head;   'there  are  t.he  men,   only  this

one'--pointing  to  Booth's  picture--'had  no  mustache."      Bates  here  again  on.

page  140  in.serts  in  parenthesis,   the   follo``,-.7ing3   "(The  fisherma.n  evidently  was

thinking  of  Ruddy  a.nd  identifying  him  from  Booth's  picture,   because  Booth  had

a  mustache  and  Ruddy  did  not  have  a  distinguishable  mustache,   ha,ving  an  even

growth  of  \c/hiskers  on  his  entire   f&ce.     This  would  Seem  to  show  tha,i  Ru`ldy  could

have  been,   a.nd  was,   mistaken  for  Booth,   -hrithout  a  long  mustache.)"       Unfortunately

for  i.,:r..   Bates'   reasoning  Booth  borrowed  a  razor  a,t   Dr.   lfudd's  and  shaved  off  his

mustacher `
•:      '`.  f  E   i£     !r€+!¢+.      Fd3<€  e€   ¢-in   ``*,  `=  ea.A     ib\/*i..

cL
Bate6L makes about  i)rho most  gI.otesque  statement  t±r=±  ``-/hen

hesaysof^Bakerprfr8'}.
H;

"For  instance,   he  refers  to  the  .dark  outlines  of  the  dingy

barn  and  tobacco   house,   `r/here  Booth  is   claimed  to  have  been  killed,   -il£then  as  a

matter  of  fact,  vJas  there  a  barn  on  the  place  at  all,   or  only  two  small  corn  cribs

constructed  of  poles  or  smELll  logs,   as  seen  in  the  true  pictures  of  the  Garrett

home  here  presented.:`"     And  then  i,'`r.   Bates   (39).  shows  a  picture   of  the  Garrett

place  wh:.Lch  T7as  taken  after  the  barn  iEJas  burned.   and  com,tents  further; "If  there  was

no  barn  to  burn--ahd  i'Je  understand  there  \i/as  none--then  none  \-/as  burned,   as  clciimed

and  \i`.,-ritten  of  by  i.,:I..   Baker.     The  man  killed  was  killed  in  the  left  hancl  corn  ci.ib,

as  you  face  them  in  the  picture  of  the  Garrett  home  and  barnyard,   shown  in  this

volume,   -`.-;l]ich  is  a  true  r.eproduction  of  the  Garrett  horiie,   together  \'rith  the  cor.n

cr.ibs  as  they  \-.7ere   on  the   26th  day  of  +'ipril,1865."        (Bates   does  not   even  have

._..-#..

Helen'
hcc¢a.cchLL_ca. -+,`

"Confessio
L      .,ry

nfa?,9 £:PtpL°,??„PLiT`i{n.4`ihe  assertion  just  giveriSj      of  course

j#  would  not  shoky     Richard  H.  Garrett,   the  father,   and  John  i../.  Garrett,   one  of

the   sons,   both  say  it  was  a  large  tobacco  house,   and  since  he  i;ives  no  referc;noes

as  authorities,  vJe  are   comi]elled  to  accept  Baker  \`j'ho  credits  his   sources  a.a  "the

personal  reminis.cences   of   Colonel  L.C®   Baker  and  Lieutenant  L.B.   BaLker."

tJ.H.  Ga.rrett,.  the  younger  of  the  Garrett  boys,   '..-j-ho  \'7as  twenty  at  the
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time  Booth  was   shot  in  their  barn,   when  interviewed  l`\]over..iber  14,   1920,   at  the

old  Garr.ett  place,  pointed  out  the  loc=j.tion  of  t&#efo`#;'cco  barn,  ij7hich  was  burned,

and  indica.ted  \.i.here  he  had  been  standing  near  one   corner  of  the  ba.rn  -`'.rhile  the

parley  bet`.rfeen  Booth  and  the  officers  took  place.     „-hen  told  that  one  writer

claimed  that  Booth  and  Herold  had  been  concealed  in  one,  of  the  corn-cribs,   and

said  there  had  been  no  barn,   I.ir.   Car.rett  langhed  and  said  that  he  had  been  in  the

old  ba.rn  too  often  bef ore  it  was  burned  f or  it  to  be  mere  iungination.     (Refer  to

Chapter  "At  the  Garrett  Farm.`)

And  then  Bates  revels  in  the  various  stories  about  the  disposition  of

Booth's  body  but  does  not  quote  the  testimony  given  uiider  oath  on +;th/ingri#bqik€
a  matter  of  fact?he  ackno\r,rledged  to  the  author  that  he  had  never  I.e&d  theAConspir-

acy  and  Surratt  trials  and  Ir:ipeacluneut   Investigation  and  did  not  i:noi.=,T  that  they  had

even  been  put  in  print  until  I  gave  him  that  inl`or}intion  in  1921.

"And  now  comes  the  climax,."   states  i.ir.   Bates   (40)   "in  the   shape  of  a

voluntary  letter  from  the  United  States  ',Tar  Department,   as  follor'Js:

"lwrar.   Departijlerrt ,
"Of fice  of  the  Judge  Advocate  General,

"-.`/ashington,   l`.fey   13,   1898.

''F.L.   Bates,   I.`:emphis,   Tenn.

"De&r  Sirg         I  am  collecting  matter  f or  a  detailed  account  of  the  assassinat-

ion  of  President  Lincoln  by  J.  t`Tilkes  Booth,   and  seeing  your  letter.  to  this

department  concerning  the  evidence  you  thel.ein  state  you  possess,   that  Booth  was

not  captured  and  killed  by  the  Federal  tr.oops,   I  have  been  prompted  to  write  you

±±± E]£ :p±±!£at± £±Ea£±±r a:i a  Citizenl  andL±2Lt. ai ±±| £±±±e±±± £i !££ !ia£ Departing±ai|

and  inquir.e  if  you  will  kindly  give  me  for  publication,   if  found  available,   such

informtion  on  the  subject  as  you  may  possess.

"`.I/hile  I  have  not  what  may  loo  styled  direct  or  positive  evidence  that

the  man  killed  Tras  Booth,   I  have  such  circumstantial  evidence  as  \ffould  seem  to

•prove  the  fact  beyond  doubt.     Still,   I  `fTould  be  glad  to  exanine  any  evidence  to

the  contrary.

--:_=      .Sad
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"Hoping  to  hear  from  you  soon,   I  am,   very  r€`spectfully,   yo-ur  obedient

servant.

(.:#8:£aeJg`';.SI::Ol-","
/"The  voluntary  statemen+27\of  ltr®   Simonton  being  true,   establishes  beyond

question  the  ±`act  that  the  goverm!ient  had  no  positive  or.  direct  proof  of  the

capture  and  killing  of  Booth.     Then  this  explains  why  the  government  did  not

expose  the   supposed  body  of  Booth.     Because  they  had  no  conclusive  proof   of  its

identity  they  kept  it  concealed  i r.om  the  -public,   i.or  the  good  effect  the  d©c©pt-

ion  1.t-7ould  have  on  the  public,   that  they  might   lull  to  rest  tt-ie  outraged  and

restless  public   sendimend   demanding  vengeance."

}i,ir.   Simonton's  letter  is  }±£i a  voluntary  letter.  "from  the  United  States

\T,l.a.r  Departmeiit,"  but  as  is  stated  in  the  letter  itselfg  written  ''in  my  private

caijaQity  as  a  citizen,   and  not  as  an  employe  of  the  -'i...raf  Department,"     In  fact,

i,:r.   Simonton,   I.etired  in  September71920,   was  a  clerk  in  the   Judge  Advocate

General's  Office,   and  for  a  number  of  years  has  been  interested  in  gathering

rna.terial  proving  Lrs.   Surratt  innocent   of  any  connection  `\i,'ith  i;he  assassins.tion
EZ  EZZ-

conspiracy®     He  stated,`in  conversation  in  November  1920  that  he  was  quite  pro-

voked  at  iuhe  statement  that.his  letter  was  from  the  I.,raf  Department  and  that  the

only  evidence  he  had  ever  I.eceived  from  l``{r.   Bates   "that  Booth  was  not  captured

and  killed  by  the  Federal  troops"  was  a  copy  of  i;r.   Bates'   book,   t'The  First

True  Account   of  Lincoln's  Assassination,"  which  1`tlr.   Simonton  said  "was  a  mass   of

unsupported  stateL'ient."     I.i.   3imonton's  ass6rtion  in  his  letter.,   "while  i have

not  what  may  be   Fjtyled  direct   or  positive  evidence  that  the  man  killed  wgis  Booth,

I  have  such  circunst&ntial  evidencefroasj[O#Se;[;I;O  ¥;OV€ec®t*;:fff€acjk.;ey°nd  a

doubt?"    does  not   ff om  any  standpoin74establish  beyond  question  the   fact  that

the  go-verriment  had  no  positive  or  direct  pr.oof  of  the  capture  and  lcilling  of

Booth  as  is   claimed  by  l'ir.   Bates.

rfeg:;:¥¥:ge:'a±n:#;?::¥;g#:#::.I:`:::c+lug
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the   subject  of   John  :,,'-ilkes  Booth's   cririie,   \7hen  Edwin  Booth  iuterrui)ted  him  by

saying,   'Yes,   that  1,.`,''ashington  affiL.ir  was  a,  horr.ible  crin'ie,   but  then  John  -,I;-ilkes  is

my  brother.'[    He  uttered  th

|.|}',To+::''e^u#;#:%if:L¥::¥i+y¥¥:!
n  a.nd  ended  the   subject.

"l`,Totice^jfclwin's  u.ri\Trittilig   z.e|]1y,    TJc.jl'iii  '`Tilkes   is  my  brotuher, '  `   not;

'Joha  ti.!``ilkes  was  my  brother. "

Referring  to  the  monument  over'  Booth's  grave  in  the  Booth  family  plot
trdeAfu;ffe5±

in  Baltimore,   i:I..   Bates  (42)   sey€,   ''On  this  monument  is  chiseled  only  the  name

®Booth. and  that  on  the  base,  the  .fi-kite  shaft  stands  barren  of  name  or  epitaph

to  John  ``€"/ilkes   Booth.     `€`/hy  is  this?     Does  St.   Helen's   story  explain?     TIYhen  the

keeper  of  the   Booth  lot  a.sked  Edwin  Booth  if  the  name   ol"   John  i.-.irilkes  Booth,   with

a.n  epitaph  to  him,   should  be  placed  on  the  monunnent,   his  r`eply

blank''.     By  the  light  of  subsequent  irivestigati

CLo  %~  Z<<~  AZzj[cZ ^==c.
A   Ti=/hei.i   in   1869   Ed\..Tin   Bo

/SL:± faal4Ztfty(`
stand  i:dr7in  Booth's  reason

for  this   order.     It  was,   in  fact,   not  the  monument   of  the  dead  Joha  ic<J.ilkes  Booth."QA-fu,
h  was  given  permission  to  remove  the  body  of  John.ff

T„7ilkes  Boot.h to  Baltiriore,   it  was  stipulated  that  the  actual  locoLtion  of  the  remains

should  not   be  marked  by  monument   or  mound.      (43)

Bates  now  makes  some  oratorical  but  unsupported  flings   oi..rot  the  disposition

o±.  the  body.   (44)     "If  this  was   in  fact,"   he  col-nplains9   "the  body  of   John  1,-`,ilkes  Booth,

why  wa.s  it   secretly  and  mysteriously  hanclled  around,   as   shown  in  these  stab.ements,

v]-hile  the  m&sses   of  the  people   of  the  United  States',  were`,  clamoring.for  the  avenging

of r     the  death  of  President  Lincoln?    I,-jJhat  could  have  been  more  satisfactory  than  for

the  goverrmeut  to  have  made  public  proffer`  of  the  body?     This,   it  seems,   common

judgment  would  have  dictated  to  the  of ficiEils  then  in  power.     And  we  believe  it  would

have  been  done  if  in  truth  and  in  fact  this  body  in  question  had  been  tha.t  of  Joha     i

't':rilkes  Booth.       And  why  did  not  the  government  in  this  instance  turn  the  body  over

publicly  to  Booth's  farriily?    This  is  the  custom  of  the  government--State  and  National--

in  dea.ling  v/ith  their  executed  deeLd.     This  was  done  in  the  case  of  Guitteau,  the

8.ssa.ssin  of  President  Garfield,   and  Czolgolsz,   the  assassin  of  President  }i.:cKinley.

'ifhy  this  exception with the  body  of  Booth?"        {Angit#o#Jdone  in  the  case  of
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Booth  t.T.rhen  the   proper  time   Cane® )   qrfu firde.
re:;¥®+tqi*drdtrfu¥;3drfaj`;fro¥ir~

(45)     ''The  truth  i;*'but  one  purpose  was  served,'and  that  the  one

desired,   the  concealment  of  the  body  claimed  to  be  that  of  Booth,   because  it  was

known  that  it  was  not  the  body  of   John  '\-i;-ilkes  Booth.     From  the  true  facts  and

circumstances  as  they  existed  there  is  neither  sense  nor  reason  for  any  other
7

•S`:ddenL"ehae\ir.Batey::+corIT£+ir-=8;%of:£an*£5c:{-o::€%£o{:tofas±:=:n:€±LacconclLi.sion.''

"Confession"  which  he  himself  did  not  believe,   partly  "corroborated"  by  a.  Sunday

ne\r/spa.per  story  the  falsity  of  which  could  have  been  e&sily  ascertained.

The  body  of  Booth  was  disposed  of  two  weeks  after  the  assassination.

The  goveriunen+u  of ficials  had  considerable  Oil.cumstaritial  evidence  that  Booth  \r/as

merely  a  tool  of  a  gr.eat  Confederate  conspiracy,     (Refer  to  President  Johnson|s

proclamation91.fry  2,1865,   8.1ready  quoted.)       the  greatest  erLcitement  prevailed,

the  government  received  many  letters  of  warning  about  attempts  that  would  be

made  to  get  possession  of  Booth  by  either  his  friends,. who  it  was  said  vranted

to  take  him  south  and  bury  him  as  a  hero,   or  by  the  popula,ce  at  large  who  had

they  gotten  his  body  would  have  tor.n  it  _to  pieces.

The  assassination  o`f  Presidends  Garfield  and  I,`-;cKinley  did  not   occur

during J periof of  great  national  excitement  and  in  no  1.r.Jay  could  the  procedure

f allowed  in  the  disposal  of  Guitte8.u  and  Gzolgolsz  be  used  as  an  argur!ieni;  that-i,he

goverrmend jknew  they  had  not   Booth  and  wanted  to  conceal  the  fact®  .

-tEiiieriEiriaiEatETthT=T St. Helen left about

:i§:;j5je€:d:ti::;::tai;:idtit:F;b::€!a!::1:;;jr::r:Oi:.in:it:€Io:t:;s;:ii::£::t:Oe:fn:]e!i:i

§¥¥;;:;;i:ii:hf;:t;#r;£i:%;I;:€e;¥n{t:tit;:::;.;b§ai:;o]a;:i¥:::S:fi;:;rig;it(I,

to  resemble the  Booths.
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Bates  lambastes  the  Tb-,'ar  ]epartr.a,end   (4-6)   because  they  did  not  become

intensely  e,v`cited  i,i€rhen  on  Janus.ry  17th,   1898,   he  \'rrote  them  that   he   had  "such  fa.cts

&s   &I.e   concltisive   that   John  1`T7ilkes   Booth  now   lives®"        (-t'.i'hen   on   i!'ebruary   9,1CJ21,

the  8.uthor  questioned  lt:r.   Ba.tea,   he  admitted  tha.t   in  1898  he  had  no  knowledge  of

St.   Helen's  wherea.bouts  and  did  not  know  whether  he  tiJas  alive   or  not.   )       He  then
aI EL th:let ds,

turns  his  guns  on  John Iiay,^Secretary  of  State   (47)  and  one  of  Abra.ham  I.incoln's

secrete.Ties  du.ring  th6  Civil  War,   because  the  secretary  treated  ltr.   Bates'   letter

:;`;1::1:t:::h;e::::I:t.e::::in:::L';.a::k:::::a:::1:::C:I;ue##:¢:gr¥t¥i:#€::::y
advised  long  before  they  heard  of  ill:r.   Bates,   that  Booth  had  escaped  and  \:+as  posing

&#:?h±e,tiR=T.a:€E=SLe*:TF€£±*r£°ntt REb"mS£££jfgiFY  t`ney  \Jere  +old  o::::eT,r  I.  \f ±Lites  Boo+h.

The  Bates'  boo]§igiirv=,Linstances  of  persons  seeing E  in various  parts

of  Texas  who #ecognized  as  Booth,   but  in  no  instance  vJas  the  nratter  f ollowed  and

the  true  identity  learned.

I.'ir.   Bates  eta.tes:(48)     ''\Ljrhile  trying  to  tr.ace   Bc,oth  after  he   left  Fresno,

.   Californi&,   (l\<ir®   Bates   could  not  tell  the  author  how  he  tr.aced  Booth  to  Fr'esno,   Calif.)

I  read  a  stor.y  from  Col.  L'drt.ard  Levan,   of  i.;ontergy,i'.1exico.     He   says  that  a  man  whom  he

believed  to  be  Booth  roomed  \:.rith  him  during  the  i,7inter  of  1868,   in  Lexington,   iientucky.

The  two  became   quite  friendly,   and  Col.   Levan  openly  declared  to  the  riian,   T,i,Tho  was  going

by  the  name   of   J.J.   Ifarr,   that   he  be'lieved  him  to  be  Joha  T]7ilkes  Booth.     Hr.   I\farr  clid

not  deny  the  allegation,   but  shortly  thor.eafter  left  Lexington,   .`,rv'here  he  vras   'playing

thecharac:::1:fL:v::W::;I;;iha#t&:rerfeLafrf#rdtiLe¥:dAt¥|r.|harrhadsettLe"

Village  lI=ills,   Texas,   and  from  there  went  to  Glenrose  l€ills,   Texas,  at  which  place  I

first  met  Jolm  St.   Helen,   and  vi'here  he  declared  himself  to  be  John Wilkes  Booth."

As  usual  I'`iilr.   Bates  gives  no  reference  as  to  where  he  read  this  story,   and

whether  he  ever  made  the  slightest  investigation  to  learn  whether  it  was  &uthentic  or

note

Through  the   kindness   of  i,.:r®   Fr.ank  Brady,   publisher   of   "The  Sister  F`epublics"

____`____                              `___`_ _-
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Denver     Colorado,   the  author  has  rea.d  J=dr`'iond  Levan's   (lljr.   Bates   has   it.Edward)

_usoriptcopyo"hestoryashe##f;te#SA||iThfnta#¥.:C£.1PAal€_.da#/~rat#
October,   1907,   1.I:onterey,   I``J.L.   Ijexico.^   Levan  claims  thclt  while  living  in  a  Le2'.ing-

ton,   Iienducky,   boarding  house  in  1869,   he  met  another  roomer  wllo   clai!u,ed  to  be
Lart<rfu-

r:I..   Bickford  of  Pittsburg,   Pa.    SNote  that   BaLtes  has  it   "J,J.   Itrarr".   S  This^was

the  name   of  1=r.   Levdn's  landlord  who  he  says  was  also  a  coal  and  hemp  dealer.

L{r.   Bickfor.d  posed  as  a.  Ianyer  according  to  Levan  but  didn't  have  3.ny  law  business,

like  Bates'   St.   Helen,   Levan's  I.i.   Bickford  was  a  Shakesperfan  scholar.     i.:r.   Bick-

f or.d  received  quantities  of  letters  but   "he  burned  t}'iem  up  as  soon  as  he  got  through

\'.;ith  them,"   says  l`,':r.   lievan,  \i/ho  then  describes  how  Bickford  acted  as  advance  agent

I-or  another  man  who  r[rade  bets   "of  over  $200,000  on  the   coming  elections."

Bickf ord.i   a.ccording  to  I,=r.   Levan,   confessed  that   he  was   John  .jilkes  Booth  ,

a.nd  gave  a  full  account  of  the  assassination.       This  neither  8.grees  with  i;r.  Bates'

:5t.   Helen  or  i.7ith  the  fa.cts.     Levan  quotes  .Bickford  as   saying  that  there  were  t}'ir.ee

men  \tho  aided  him  in  addition  i.o  Payne,   0'Lauglilin,   IIerold  and  J\.tzerodt,   and  that

one  of  these  whose  function  it  was  to  mislead  the  pursuit,died  in  the  ba.rn  in  his

place,   v7hile  he   "was  car.ried  of f  by  his  friends  in  the  opposite  direction  to  a

friend's  house®"       The   Substitute,   pursued  closely  by  the  police,   T7&s  trii`oun,

according  to  this  story,   by  his  horse  in  front  of  Dr.  I,indd's  residence  and  thus

suf f ered  a  broken  leg.

1,:r.   Bickford's  confession  places  the   scene  of  the  bogus  Booth's  death  as

Dr.   I`.Eudd's  barn  and  claims  &s  the  reason  for  the   execution  of  i\s=rs.   Surratt  that   she

knew  too  r`"ch  about  Andrew  Johason's  connection  Tj-ith  the  assas§in&tion.

i\,lr.   Bickford  then  stated,   according  to  i.ir.  Levan,   that  he  "7as  spirited

away  from 'i-/ashington  to  I:enducky  until  his  leg  which  wasAbroken,# true  historical
afl®

style,   a.a  a  r.esult   of  his  jump  from  the  box,   could  heal.     From  Kentucky  he  went  to

a  "1ogging  carp  in  the  northwestern  part  of  Cana.da  where  he  spend  a  yea.r.  and  a  half

and  put   some  money  in  the  lunber  business."

One  is  inclined  to  wonder  \Thether  Pa.ul  Bunyang   the  great  nythical  lumbar-



-23-

jack f.nd  John  L„ilkes  Booth  had  any  connection.

After  .the  lunber  camp,   Bickford-Pjooth  returned  t-o  the  United  3tateso   says

i-±1r.   Levan  and  became   connected  with  EL  combinEition  of  political  leaders  it`.rhich

"elected  three  Republican  Presidents   in  succession,   Gra.nt  twice  and  Hayes  next."

li,!r.   I.evan  winds  up  \rrii;h  the   statement  that  a.bout  ten  years  later  in  the

southwest  he  met  a  Iran  -\7ho  told  him  that  he  also  knew  John  t',rilkes  Booth  under  an
iz.

assumed  name  and  thEit   since  1875,   Booth  had  been  "dividing  his  time  between  the

states  of  Virginia,   AlabanE3.,  Georgia,   Tennessee  and  lriississippi--vTith  occasiona.1

side  trips  to  I{ew  York,   Boston,   Cincinnati,   Chicago,   St.   Louis  and  l{ansas  City."

"Thus,"   conclu.dos  i,[r.   Ijevan  tr.iurnphantly,   "it  `fJill  be  seen  that  Booth  was

not  the  lfian  that  was  killed  in  Gar.rett's  barn."

But  li.:r.   Ijeva.n  does  not  mention  in  the  rna,nuscript  that   "he  afterii.rard

le&rri.ed  tl^iat  i,;r.   I`.{arr  had  settled  at  Village  I,:ills®   Texas  and  from  there  v7ent  to

Glenrose."     ]`,tzr.   Bates  would  lead  us  to  believe  that   his   St.   Helen  and  i.,=r®   Ijevan's

''Booth"  were   one  and  the  sa]}ie  party.     Unfortunately  ]t=r.   Levari  does  not  aid  him.

Here  is  ariother  st®   Helen--„+ilkes  Booth,          7Zjdr        statement  T.ras   sent

Bates   on  4i.pril   239   1921,   by   J.a.   Burrus,   Benoit,   I.:iss,     T`.I/as   }i.+r.   Burrus'   n-iemory

influenced  by  having  read  Bates'   book`;:     Iiis  Booth  is  a  i..r.   I,}farr,   bu.i   if  i.):r,   Levan

can  be  credited  at  all,   this  Thras  the  name  of  his  landlord  in Lexington,S}  and

mista.kenly  used  by  Bates  for  Bickf ord.

''In  the  fall  of  1867   (I  think),"  writes  iL.r.   Burrus,   ''two  gentlemen,   splendidly

mounted  and  equipped,   giving  trieir  names  a.a  irrfurr.,   \t7ere  the  guests  at  my  father's

residence   in  Boliva.r  Coui'ity,   }'riiss.,   for  EL  period  of  about  ten  da.ys®     The  elder  of

these  gentlemen  was  a  liran  of  about  fifty  years   of  age,     t`he  so  claip.led  nephew  of  the

elder  was  a  man  bet\i7een  twenty-five  a.nd  thirty  yea.rs  of  age,   apparentlyg   was  of

medium  stature,   eleg&utly  proportioned,  with  black  hair  v7orn  rather  loEg,-with

flashing  bla.ck  eyes  and  \r/ith  arched  eyebrows9   one   of  which  was  Slightly  more  arched

than  the  other..     These  gentlemen  claimed  to  have  ridden  horseback  from  Virginia  and

stated  that  i:hey  were  looking  for  lands  for  an  iil^vestment®     This  younger  man  i,i,'ould

•  i     "Eiffi
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sit  f or  hours  without  saying  anything,   apparently  in  a  deep,   brooding  mood,

and  then  rna.ybe   f or  a  time,   wow.1d  be   one   of  the  most  entertaining  men  I  ever

listeried  to.     His  uncle  requ.ested  us  all  not  to  notice  his  moods,  as  his

nephew  had  had  a  great   sorro-w-.     l`,:y  father's  house  t,.rag   kno'..`rn  as  the   stopping

pl&ce  for  all  couriers  or  other  soldiers  traveling  fr.om  the  Trams-l\'1iss.   Dept.

East  or  for  those  going  from  the  East  to  the  -`.j'est.     It  wa,a  also  the  headquarters

of  many  of   Henderson's  scouts  and  lvans'   scouts  of  \r.rhich  I  was  a  member  and

\`Jhich  was  I~rade  up  of  mer}  from  the  various  regi]:ieuts   of  Ross's  Texa.s   Brigade.

At  the  close  of  the  \./ar.  our  home  uns  also  the  headquarters  or  stopping  place

of  rirany®of   our  Confederate   soldiers   (officers  and  privates)   mEiny  of  whom  \'Jere  men
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who  afterwal.d|  joined  Jj'oe  Shleby  in  his  Central  American Expedition.   and

nc)table  men who  had  not   surrendered  and  for whom  large  rewards  were  of-

fered  ty  the  Federal  Gov'rr.t.   among whom was  Gen.   Jubal  A.  Early,   for  whom

there  was  at  that   time  a  reward  offered  of(tdij50,OOO.00)   Thirty  Tho.dsand

Dollars.  as  stated  by  himself.     In  fact  our  residence.  which  is  still  my

home,  was  known  from East  to  West  as  a  place  where  a  Confederate  soldier

was  always  welcome  and  w}iere  he  would  be  safe  from  betl.ayal.

Hy  brother.  Charles  A.  Burrus   (older  than nyself  and who  is

now  dead)   told  me  that  this  younger  man.  Mr.  Harp.  was  John  Wilkes  Booth.

that  he  recognized  him  and  in  f`act  the  whcile  family  believed  him  at  the

time  to  be  John Wilkes  Booth.   and   I  believe  these  men  (the  I:arrs)   confided

the  fact  tcl  my  fat`ner,   though my  father  never  stated  this  to  any  of  his

family  that  I  know  of .

After  remaining  with  us  for  a`oout  ten  (10)  days  the  younger

lfr.  Harp  crosseci  the  river   (Miss.)   at  Cat  Fish  Point.   at  Singers  Ferl.y,

while  the  elder  gentleman.  after  seeingc;r  his  nephew  safely  across  the  river.

returned  to  our  home  and  stated  that  his  nephew  had  gone  to  Texas  and  that

j±g  {the  elder)  woul'J.  return  to  Virginia.     I  might  state  that  though  they

Said  an,i  claimed  to  be  desirous  of  investing  in  lands  in  this  county.   they

never  interested  themselves  in  trying  to  locate  or  find  any.     They  seemed

to  have  plenty  of  i.unds.

I  have  never  since  heal.a  of  the  old  gentleman.    Some  years  after

this.  I  heard  but  camot  remember  the  source  of  my  information,   that  young

I`.rlarr  was  merchandising  in  Texas  and  doing well.    Also  I  heard  ten  or  twelve

years  ago  thaLt  young  Marr  killed  himself  somewhere  in  Oklahomct/

I  will  state  that  personally  I  have  never  had  a  doubt  that  this

young  Mr.  Marr  was  in  reality  John T/ilkes  Booth.

Yours  truly.

(Signed)  i.  C.   Burrus

E.H.B.

•_-=-,--.-.-----i
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i'ff
Hr.   Bates  nov,r  tells  us  another  story,   he   says:   (48)     "The  I:lan

supposed  to  be  Booth  was  seen  by  others  before  he   settled  at  Glenrose  f'`iills

for   Dr.    H.i.=jf.   Gay   says:

'''1  haew  John  i,'Jrilkes  Booth  in  1857,   and  u'hile  I  mas  at  Fort   Domldson,

a  prisoner  of  war,   the  news  was  flashed  over  the  \=,rorld  that  Pr.esident  Lincoln

had  been  slain  by  John  .t7ilkes  Booth.     I  was  horrified  to  think  of  such  a  thing,

f or  Booth,   though  a  boy  when  I  knew  him,   in  appeararice  was  the  most  accomplished

gentleman  with  whom  I  had  ever  come  in  contact.     jill  who  knew  him well  were

captivated  by  him.     He  was  the  most  hospitable,  genial  fellow  to  be  iiiet,   and

when  drinking  or  much  in  cor.ripariy,   he  liras  always  quoting  ShakespeEire,   or  some

otlier  poet.     How  many  times  have  I  seen  him  strike  a  tragic  attitude  and  ey`claim!

"'The  aspiring  youth  i#ho  fire#the  Ephesians  dome  outlives  in  fare  the

pious  fools  who  reared  it.'
'''1  read  of  his  capture  and  death  and  never  doubted  it  until  the  year

1869.     I  \fjas  then  living  in  what  is  now  Tale  county,   hiississippia     One  evening

about  dusk  a  I;ran  came  to  my  house   claiming  that  he  was  one   c>f  the  Ku-l{1u.x  Clan

run  out  of  Ark.ansas  by  ClgLyton's  militia.

'''1  soon  recognized  this  lrfln  as  an  erratic  fellc)`'.r®     During  his  sta.y  at

my  house  he  told  me  that   John  't7ilkes  Booth  vJas  not  killed,   but  made  his  escape

and  spent  a  shor.t  T,Jhile  in  I:exico  with  li.iaxirnil]am's  army,   but  got  into  trouble,

and  his  life  wELs  saved  by  reason  of  the  fact  that  he  was  a  Catholic®     The  man

also  stated  that  during  Booth's  short  stay  in  I.``!exico  he  had  lived  in  disguise  as

an  itinerant  Catholic  priest.     He  also  told  me  th6  story  of  how  Booth  had  escaped

after  the  assassination  `FJas   done,   a.nd  it   corresponded  eyLa,ctly  '`r/ith  }ilr.   Bates'

story  as  told  by  John  St.   Helen,   even  to  the  cr.ossing  of  the  l',,Iississippi  river  at
ff

Catfish  Point  and  going  thence  up  the  jLrl\:ansas  river  to  Indian  ter.ritory.     And
=?

that  Booth  afterward  met  Junius  Brutus  Booth  and  his  mother  in  Sam  Francisco. I"

If  Bates   quotes  Dr.  Ga.y  correctly,      sozr.eone  who  v7as  "an  erratic  fellow"

told  Dr..   Gay,   so  that   lets  him  out3   but  who  tolcl  the  Ku-Iilu.xer  that   u-ohm  I.-.'ilkes

E=
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Booth was  a  Catholic?     I  have  been  unable  to  find  the  slightest  proof  that  he  was.

His  brother  Edwin  was  aft  Episcopalian  and  the  Booth  far,r-lily  are   claimed  to  be   of

Jewish  origin.

I..=r.   Bates   further  "corr.oborgLtes"  the   ,,~jt.   Helen  "Confession"   by  qu.oting

l`,`Ir.   ':'.;'.   Connolly,   "a  distinguished  neTf,rspaper  man"  who  reports.d  that   in  1884-85,

while  with  General  Albert  Pike  in  a  Fort  -.`.-orth,   Texas,   hotel  bar  roor{i,   they  sac  a

Village  1.:ills,   Texas8   nran  ibrhom  Connolly  claimed  he   knev,T.     General  Pike,   hovever,

A!:r®   Bates  qqotes     Connolly  as   stating,   recognized  the  ma`n  as  .`,T'j'ilkes  Booth  and

nearly  fainted  from  the  shock.     But  General  Pike  was  not  suffic-iently  perturbed  to

make  any  investigation  eLnd  Connolly  himself  says  that  he  took  "no  newspaper  interest

in  the  matter."

##/an #hese  many  Booths   from  various  parts   of  the  -i',,<'orld  do  not  corroborate

::::::S:::y:.au::;yh:=hn:`eJm='b}:*°`J~±:::i:::£::::::±:g;=;B:¥::::±±:::i
-thethirtyyearrfewki:1#sSd bet-i.7een  hearing  5t.   Helen  riia.ke   his   "confession"

and  \-FTiting  it  up,*thakit  is  doubtful  whether
ifeck

i£.#s#,Th'ho  himself  did not  believe

it,   could  remember  all  tis  florid  detailfl        He  did  as  many  of  the  readers  of  his

booFL  have  done  since  they  avidly  devoured  the ia-'   ''Correction  of  Histor

confused  it  \fi.7ith  other  Booth  escape   stories  and  then  told  &  conbina+uion  of  the
Jc!

whole   lot.      (49)9

The  gI.eat  difference   in  I``,:r.   Bates'   descriptic>ns   of  St.   Helen  and  those

given  by  other  Granbury  residents,   in  a  much  better  position  to  know    St.   Helen  and

remember  him,   a.nd  the  Tj'ide  divergence  beti.i,reen  the  story  of  the  assassination  art

pursuit  as  told  in  5t.   Helen's  confession  and  that  told  on  the  witness  stand  a  few

weeks  after  the  events  happened,  while  they  were  all  fresh  in  rthe  F!emories  of  the

witnesses,   lead  rio  the  conclusion  that  even  if  John  :,./ilkes  Booth  did  escape  from

the  Car.rett  barn  he  did  not  become  John  St.   Helen.
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lTote  2±T  Pick:ts  -

QirJLq      /,V-~:i;dr ` ,-: ' ='r` i{~drtl

Says   the  ETew  York  Tribune,   Ii:onda;r,   Iipril   24.   1065.

''Since   the  mrdi?r   of  President  Iiincoln,   it  ?-.as   `oeen  directed  `oy  Gen

Augur  thL`t  no  one  -oe  allo\'/ed  to  pass   the  .T)ickets   or   forts   encircli:ig  .7asiiingtrjn,   unless

on  a  uritten  pass   fran  `nead{ uel.ters.   or  `i'hen  I,el.sonally  k  o\un  to   tr.e  of.icer   :n  chaLr+re

or  command  of a   fort.''

Augurs'   orders  of  April  15th  were  "All  Iersoas  arrested  must  be  held

subjcot  to  order.s  from  these  headquarters."    O.K.   Series  1,  Vol  46  part  Ill  pp  772-3

I.ne  fact  that  these  orders  were  issued  indicates  tr.at  the  practice

lnmodiately  pre`-ious  to  the  assassin=tion  at  least  had  bec!n  the  Opposite.

***



"GEILRERrfu"   DAIth   CORROBOR;iTEs.

I.vTotes.

(1)         Bates   gg5-c:i6.

(Z)                    "I  at   once`  asked  for  a   batt&1ion  oln  veteran  cava.1ry®„  -.,\'and  the

request` was  granted."      This  is  strange  for  battalions  are  not  usually

corrmanded  by  Lieutelrants.     No  mention  can  be   found  in  the  Of ficial  Records

clf  the   Civil  i,=.Tar     o±`  this  most  unusual   occurrence.

rty#-:.
''   (3)        Abraham  I.incoln   -Herndon  a.  T2`i-elk,   Vol.    2,   P.272.

(4)       "The  Capture,   Death  and  Bul.ial   of  J.  iw-ilkes  Booth"   by  Ray  Stannard  Baker.

i`h,:,'cclures,   i.ay   1897.

(5)       Trial  of  John  rl,   Burr.art,   P.758,   July  19th,   1867.

(6|      Trial  of  John  H.   Surratt,   P.   892,   July  20th,   1867.

(7)                  Lieut.   Dana  `t.Ffhile  describing  the  picketing  must  hazily  remember  the

following  \:7hich  took  place  after  the  assa,ssination3
'\j'ashington  Star,   April  15,   1865.     "The  police  report  that  about  11

o'clock  two  men  i-j-ere   seen  rapidly  riding  into  ijaryland  by  vray  of  Anacostia

Bridge.     All  roa.ds  leading  out   of  [`.-I'ashington 'were   iurjiediately  picketed  and

no  one  is  allow..red  to  enter  or   leave  T7ithout  a  permit."

i,Tashington  Star8   April  29th,   1865.     Ii!e,w  lt=ilitary  Posts.     "L[ilitary

posts8  with  detachaents  of  infandry  and  cavalry  are  being  established  in

Prince  George,   Charles,   and  St.   I.'farys  Counties,   I,:aryland,   f or  the  purpose

of  breaking  up  the  treasonable  practices  of  the  inhabitants  and  ijrotecting

loyal  men.     The  of ficers  in  coif,mand  of  the  posts  are  instructed  to  f orage

on  ti-ie  country.       A  little  ifilita,ry  rule  \-,rill  prove  paLrticularly  wholesom.e

to  that   section."        (Refer  to  Chapter  V119   "The  GovernLTient   i+icts.)
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(8)     Series   1,   Vol.46,   Part   3g   Official  Records  Ciiril  i.:,raf.

(9)     Series   1,   '`.rol.46,   Par.t   3,   Page  767,   Official  Record:3

(10)     See  Ijloyds  Testimony,   a.I.   P.85  and  87,   and  S.T.   P.276-287  and   289-302.

(11)      S.I.   P.1022,

_(12)     S.I.   P.5778    July   9,1867.

(13)      S.T.tp.584.

(14)     Poore's  Reports,   Vole   1,   P.88.

(15)      a.T,   Po    Z05,    June   5,    1865.

(16)      a.T.   P,202,   June   3,1865.

(17)      a.T`.   P.212,    June   10,    1865.

(18)      a.T.   P.204,   June   5,1865.

(`19)     a.I.   P.2049    June   5,   1865.

(20)     Bates,   Page   101.

(31)      C.T®   P.201-202,      hay  27,   1865.     GEORGE  ,BO0Z   (Colored)   TeE;tified  that   he

saw  Dr.   Sam  1.Iudd  coming   from  Bryandov7n  and  going  toward  ho#]e  alone   betTTeen

3   and  4   o'clock,   April  15th,   and  Dr.   I.{udd   stopped  and   said  a   feT7-\rrords  to

him,

Susan  StewaLrd  -  Page  203,   corroborates  this  statement.

C.T'.   P.169-170,   Liay   16,1865,   COLg    II.H.   i,-.!'Eljljs,   testified  tha.t   Dr.   I.I:udd  told

him  that  he,had  started  out  1.vith  the  young  man,   Herold,   on  Saturday  April

15th,   to  find  a  carri&ge,   but  thgLt   Herold  returned  and  tiiat  as  he   (Dr.   i,'=udd)

cane  be.ck  in  the  afternoon,   he   saw  the  wounded  man   (Booth)   going  a'tT!Tay  from

tile  house.

(22)     a.T,   P.206.

(23)                 According  to  Dr.   George  i`;udd's  testimony,   nana  did  not  believe  Booth

had  "yet  got   out   of  `.`.`+rashington"  and  this  w&s   on  Saturday  afternoon.     Compare
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this  with  statements  he  made  at  the  beginning  of  this  chapter  re  his  kno\rj-

ledge  the  night  bef ore  of  the  dir.ection  Booth  &nd  H?rold  had  taken.

(24)        Bates9   P.121-1?.9.

(25)        Bates,   P.121.

(26)        Bates,   P.121-122.

(27)         Bates,   P®123

(28)        a.I.   P.114,   lt.{a.y   13,    1865.

(29)                  (Life   of   Dr.   Samuel  A.   LJJudd,   by  his   daughter  Nettie  i.:udd,   Page  42.)

Doctor  l`.:udd:     ''1  did  confess  to  a.  casual  or.  accidental  meeting  with  Booth

in  front  of  one   of  the  hotels  on  Pennsylvania  avenue,  T,7ashington,   D.  S„   on

the   23I`d   of  December.,   1864,   and  not   on  the  15th  of   January  1865,   as

testified  to  by  i,=!teichman.     Booth,   on  that  occasion,   desired  me  to  give  him

an  introduction  to  Surratt,   from  .I.Lrhom  he  said  he  wished  to  obtain  a,

lmowledge   of  the   country  around  !``3rashington."

(30)         C.T.   E'.149,

(31`)                   Bates   in  his  boolc,   Page  170,   states:     ''1  have   since  learned,   hot.fever,

tiiat  the  bl.ot}ier  of  Booth  urmistakably  referred  to  by `Gen,   DaLna  as  J.B.

Booth  v/as   Junius  Brutus  Booth,   who,   with  the  e:[ception  of  a  few  years   spent

in  the  '`7est,   lived  and  died  in  Boston,   I.lass."
•      This   is   ludicr.ous  \i7hen  compared  \ifith  St.   Heleii's   "Confessional"   intr}o-

duction  to  the  Booth  fai'i2ily  history   (Bates  Page  34)   in  which  he  speaks  of

Junius  Brutus  Booth,   his  bl`other.     Ba.tes  must  have   forgotten  the   "Confession"

betv`/een  t`ne  time   he  i*7rote  page  34  and  170.

(`32)                  A  third  letter  from  Lieutenant  Dana, -
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''Hest  Iinbeo,  Id`i&ine     Fob  17th,   1898.

tF"

(32)       OF  Ii  Bates,   Es,q.

''Deur  Sir:

ItYour  favor  cane  dnly  at  hand.    I  have  delayed answering  on
account  of  being very  busy.    dcoept my  t=anks  for  yoTir kindly  expression
tlrat my account  of  the  pursuit  of  Booth  is  the  nearest  Correct  o±'  any  that
you  I-jave  seen.    The  likeness  that  I  sent  you were  tap.en  from  the  Century
Elagazine  of  .ii]ril  1896.     -Jhe  account  you will  find.   should  you  get  one,   is
my  reijort  of  t'be  pursuit  as  far  as  Bryantow]i,  from  tbere  it  is  I  thiaik  the
rei3ort  of  Col  Th  'i'  i,I.ood  w±rio  was  with me.     It  \rKis  written  by  V-icSor RTason.
a  clerk  I  think  in  the  I,'7ar  'j}ept.

nYou ask wi=Lich  leg  of  Booth was  broken end  \there,     It  tr-s
tLE=£jEfi±£+SBLeatnaafn±L±±lE]1§£±Ln§±E!s±Ein H©  went  into  a  barbo r  shop and
got  shaved  .just  before  I-^e  wert.t  into  tit_e  theater  to  shoot   the  President.
Fran  t_Prat  time  until  ke  T+as  killed,  a  I:zor  Fifed  not  toucFied  his  i.ace.    He
Trad  a  full  long mustache  witji  LLbont  two  weeks  growth  of  beard.    Ee  suffer-
ed  a  great  deal  for my  troops  followed  !iim  so  Closely  that  lie  iud no  rest  .
nisi-.t  nor  d_y  in  peace  until  cifter  ie  iras  o&ptrred  and  killed.    I  did  not
tell  all  that  I  Could about  I_is  pursuit.     i_e  came  o`tlt  of  one  of  -ziis  hiding
places  very  early  one  morning  and  irent  to  a  iL.Tegro  cabin and  offered  a  negro
girl  a  tventy  dollar  gold  :i.]iece  for  a  bite  o£.  something  to  eat,  before  he
co`dld  get  it  he  w,:is  obliged  to  flee  on  acooimt  of  the  approach  of  a  squrd
of  my  troops  under  a  sergeant.    I:e  Tras  kept  in  a  state  of  semi-starvation
all  the  time  of  i-.1s  flight.

111  i`rfuve  written  to  a  friend  of  mine  to  send me  tire  address
of  I,iiss  jgnes  Booth  so  tiiat   tLl-je  next  time   I  write  you,   I  may  have  scmathing
interesting.

iiespectfully yours,

(Signeci. )                       IIDavid  D  Dana"

Lieutena.nt  Dam  here  staLtes  that  Booth's  "r±g4i  leg  between  the
'

knee  and  ankle"  was  broken--Could  this  be  l\.:r.   Bat©s'   source   for  the  "right"

leg?       The  Lieutenant  in  this  letter  shows  how  unreliable  his  statements
"+afgr. id,t : -   S.i (.,a --

necessarily  must  be  considered.     Booth  wa.a  shaved  in  a^barbef  shop  on  the

morning  of  the   14th,   and  borrowed  Dr.   I,tludd's  razor  on  the  15th  and  removed

his  mustache.
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j€ifter  readi-.g  Bates'   book,   a  great  r£-!any,   afflicted  ,,-7ith  senility

or  with  ill:`iginative  ii-iemories,   \'j`rote  him  adding  "long  mustached"  details

about  the   John  St.   Helens  and  D8.vid  GeQrges  they  had  kno-t./n  under  those  and

various   other  non  de  plumes.           E`Ienry  `bl-ir.  `Strong,   who   said  tlLfi.t   he  was   21

years  of  age  in  1870,   wr.ote  from  .j'ichita  Falls,   Texas,   January  lz,   1922:

"i.:y   dear  i`,,:r.   Batess

In  response  to  your  quer.y  as  to  ¥,There   and  tiThen  I   first  met   John  St.

Helen   (or   John  ltTilkes  Booth),   1-rag   in  Squaw  Creek,   in  llood  Courfuy,   Te2cas3   in

the   last   days   of  1',Trir`ch  1870..      He  was   staying  -L.~,-ith   an   old   settler'  by  the

nEuiie   of  Ray,   and  was  teaching  school."

4ifter  several  pages  of  senile  rEanblings,  this  correspondent

notifies  Bates  t`nat  he  beat  him  to  the  discovery  the.t  St®   Helen  was  Booth

and  details  a  conversation  with  St]   Helen,   dnring  which  "I  looked  him  in

the   face  "  declaires  i,:r.   Strong9"and  told  him  I  believed  that  he  vfas  Booth.

He   reddened  a  little  and  a'[.;ked  r!-ie  't.t-hy  my  suspicion  lead  n-!e  to  think  so.

I  told  him  and  he  then  asked  me  about   sentiment  in  the  5t:Lites,   and  in  my

tr.avels  as  to  Booth,   and  was  he  believed  to  be  still  alive.     I  told  him

what  Fly  obser.vation  had  been.     He  told  me  not  to  divulge  `what  we  had  -

talked  about,   that  I  had  fathomed  -t..fhat  thousands   of   shreT7d  men  had  failed

to  do,   and  I  was  but  a  boy."

Unfortunately  i,Jr.   Strong  does  not  explain.what  led  him  to

•Delieve  that  St®   Helen  was  Booth  and  does  not   give  us  the  results  of  -;=,that

his   "obse`fvations  had  been."       IIe   stJates  that  the  -last  tir;-ie  he   saw  "Booth"

was  in  another  Te,rag   county  \t.,.here  the   erst`Frhile   3t.   iiTelen  .,-,.rag  teaching
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school  under  the  na:me   of   "Professor  Raven'`i,'j.ood"   -and  where  the  professor

becane   quite  intimate  Twrith  Emery  Peters  and  "phrenologized  Feter'3  head

arid  got  the  conf idence  of  each  other  in  this  way,   and  convinced  Peter  who

he  was,"

1,:r.   Str.ong   says,   "There  TTa.a  a  peculiarity  in  St®   Helen's   (or

Booth's)eyes,     which  caused  him  to  appear   someti:iies  as  `looking  you  sidei..rays,

or  that   one  eye  seei-lied  to  be  deficient  in  sol-,ie  \£Jay  when  looking  straight  at

you."               This  \E7as  nat   mentioned  by  i.=r®   Ba.tes   in  his   descriptic)ns   of   5t.

Helen,   neither  does  i,ir.   Sbrong   corroborate  Ba.u.es'   iritiiii;i.tions  that   St.   Helen

all:/ays  had  pleflty   of  money  from  secret   Per.'iitt-ances,   for  L=jtrong  descri'ocs   how

a  collection  of  money  and  clothes  '#as  taken  up  I.or  "Professor  Ravenwood  to
``:.

help   him  to  get   back  to  LajnpassaLs  County@"

This  sta,tement   of  Strong's  and  others  equally  as  improbable  were

supplied  by  i.`IrO   Bates  to  the  author  and  his  associates  duringf  1920, '21  and

'22  to  corroborate  the  Bates  Book    which  he  hoped  to   have  republished.

thrc)ugh  our`  influences.


